
برگزاری دیدار پنجشنبه شب تیم ملی مقابل قرقیزستان در زمین چمن بی کیفیت ورزشگاه 
فولاد شـــهر بار دیگر معضل کمبود ورزشـــگاه اســـتاندارد و مورد تایید فیفا و AFC در 
کشـــورمان را به تصویر کشـــید. در دو سه ســـال اخیر بارها کارشناسان، صاحبنظران و 
رسانه ها به مسئولان مربوطه هشدار داده بودند که باید ورزشگاه های مان را در شهرهای 

مختلف به روز کنیم تا بتوانیم از حریفان بین المللی خود میزبانی داشته باشیم اما توجهی 
به آن نشد تا الان هم تیم های باشگاهی مان مشکل میزبانی از حریفان آسیایی خود را 
داشته باشند و هم اینکه تیم ملی به دنبال ورزشگاهی در سرتاسر کشور باشد که هم 
استانداردهای لازم را برای برگزاری بازی بین المللی داشته باشد و هم اینکه زمین چمنش 

ایده آل باشد. در همین راستا بد ندیدیم نگاهی گذرا به ورزشگاه های مهم کشور که 
توانایی برگزاری بازی های بزرگ را دارند، داشته باشیم و مشکلات آنها برای میزبانی از 
بازی های بین المللی را بررسی کنیم. این گزارش به خوبی نشان می دهد در کشور مشکل 
کمبود استادیوم نداریم، بلکه بیشتر معضل سوءمدیریت در ورزش را شاهد هستیم. 
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 ورزشگاه آزادی
همچنان در حال آماده سازی

سال های سال است که از زمین شماره یک ورزشگاه آزادی فقط استفاده 
می شـــود و شـــرکت توســـعه و تجهیز به نوعی این ورزشـــگاه را فقط برای 
برگزاری مسابقات تیم ملی و سرخابی ها به آنها اجاره می دهد. حدود 

20 سال پیش بود که چمن این ورزشگاه زیر کشت رفت و به نوعی به روز شد اما بعد از آن هرچه هزینه شد فقط برای نگهداری از این زمین بود. 
سال گذشته وقتی در بازی پرسپولیس و النصر کیفیت بد زمین چمن ورزشگاه آزادی مورد تمسخر هواداران تیم میزبان در شبکه های مجازی 
قرار گرفت مسئولان به خودشان آمده و تصمیم گرفتند هزینه ای را صرف ترمیم این زمین کنند. اما در ادامه نمایندگان AFC ایرادات زیادی را 
... گرفتند تا درنهایت این ورزشگاه از تابستان جاری تا حدی مورد بازسازی قرار گرفت. البته بخشی از آن در  از وضعیت سکوها، ورودی ها و
سال گذشته انجام گرفته بود. در شرایط فعلی نیز امکان میزبانی ورزشگاه آزادی از بازی های بین المللی نیست و مشخص هم نیست چه 
زمانی قرار است جایگاه های مختلف این ورزشگاه و ورودی های آن تکمیل شود. خبرهای رسیده حاکی از آن است که احتمال دارد از اواخر 
آذرماه ورزشگاه آزادی آماده میزبانی شود. ناگفته نماند چمن این ورزشگاه همان شرایط قبل را خواهد داشت و قرار نیست فعلا زیر کشت برود. 

نقش جهان؛ زیر کشت
ورزشـــگاه نقش جهان در اختیار باشـــگاه ســـپاهان قرار داده شـــده تا 
این باشـــگاه ضمن برگزاری بازی های خانگی خود در این ورزشـــگاه 
هزینه های نگهداری آن را هم برعهده بگیرد. اما باشگاه اصفهانی در 
ســـال های اخیر بیشـــتر از اینکه به فکر داشـــتن یک ورزشگاه با زمین 
یکنان  استاندارد باشد به دنبال هزینه های سرسام آور برای جذب باز

داخلی و خارجی بوده است. در همین راستا زردپوشان اصفهانی وقتی در بازی پلی آف لیگ قهرمانان الیت مغلوب حریف اماراتی و زمین 
چمن بد ورزشگاه نقش جهان شدند تصمیم گرفتند چمن این ورزشگاه را زیر کشت ببرند؛ اتفاقی که باید خیلی زودتر از اینها رخ می داد. 

 ورزشگاه امام رضا
چمن ناهموار

یکی از ورزشـــگاه های مدرن و شـــیک کشـــورمان در مشـــهد واقع شده 
اســـت. ورزشـــگاهی کـــه در زمان حضور تیم پدیـــده در لیگ برتر بدون 
مشکل میزبان بازی های این تیم با پرسپولیس و استقلال بود. اما بعد 

از مشکلات حاشیه ای که در بازی ایران و لبنان در رقابت های مقدماتی جام جهانی 2022 در ورزشگاه امام رضا برای ورود بانوان به وجود آمد 
با مشکلاتی روبه رو شد. هم تیم پدیده سرنوشتی عجیب و غریب پیدا کرد و هم اینکه دیگر به تیم ملی اجازه برگزاری هیچ یک از بازی هایش 
در این ورزشگاه داده نشد. حتی پرسپولیس فصل پیش درخواست کرد درصورت آماده نشدن احتمالی ورزشگاه آزادی در ورزشگاه امام رضا 
به میدان برود که خیلی زود مجبور شد از خواسته اش کوتاه بیاید. در حال حاضر چون این ورزشگاه در مرکز شهر واقع شده به سختی می تواند 
میزبان رویدادهای مهم و پرتماشاگر باشد. هر چند با خبر شدیم که به علت عدم رسیدگی زمین چمن ورزشگاه امام رضا کیفیت خود را تا 

حد زیادی از دست داده و با پستی و بلندی های زیادی مواجه است. 

 فولاد شهر
باز هم مشکل چمن

ورزشگاه فولاد شهر با تمام کمی و کاستی هایی که دارد این فصل محل 
بازی های سپاهان و ذوب آهن خواهد بود. مسئولان فدراسیون فوتبال 
بعد از اینکه متوجه شدند ورزشگاه آزادی شرایط میزبانی از مسابقات 

را تا چند ماه آینده نخواهد داشت تقریبا از 40 روز پیش از باشگاه ذوب آهن خواستند تا ورزشگاه فولاد شهر را آماده کند. این ورزشگاه برای 
اینکه به تایید AFC برسد نیاز به برطرف کردن ایرادات زیادی داشت که در این 40 روز انجام شد. ایرادات شامل اسکوربرد ورزشگاه، سیستم 
...  می شد که به حد استاندارد رسید اما چمن آن با وجود ترمیم همچنان بی کیفیت است. مساله ای که باعث شد  آبرسانی به زمین، رختکن ها و
صدای بازیکنان تیم ملی هم در آید تا جایی که آنها از مربیان خود خواسته اند در بازی های آینده این ورزشگاه را برای میزبانی انتخاب نکنند. 

 دستگردی
همان مشکل همیشگی

تهران یک ورزشگاه خوب به نام دستگردی هم دارد که تقریبا امکانات 
خوبی دارد و زمین چمنش نیز از خیلی از ورزشـــگاه های کشـــور بهتر 
است. اما از آنجا که این ورزشگاه در داخل شهر است شورای تامین 

گر را در این محل نمی دهد. این ورزشگاه با توجه به اینکه در شهرک  ی های تیم های سرخابی و تیم ملی با حضور تماشا ی باز اجازه برگزار
گران از مجموعه روبرو است. کباتان قرار دارد با مشکل ترافیک و ورود و خروج تماشا ا

 ورزشگاه کرمان
مشکل مشابه رفسنجان 

گر  اوایل تیرماه بود که ورزشگاه مدرن کرمان با گنجایش 30 هزار تماشا
بعد از سال ها )تقریبا 18 سال( در ابتدای بزرگراه هفت باغ علوی این 
ی شد.  شـــهر افتتاح شـــد و به تازگی به نام شـــهید رئیسی نیز نامگذار

 AFC ی ایران و قرقیزســـتان باشـــد اما از آنجا که شـــهر کرمان هم با کمبود هتل مواجه است، فیفا و این ورزشـــگاه هم می توانســـت محل باز
یدادهای بین المللی را به این شهر نمی دهند.  اجازه میزبانی رو

 ورزشگاه تختی تهران
 کمبود بودجه 

مشکل بی آبی ورزشگاه تختی تقریبا یک سال پیش حل شد و مسئولان 
آن توانستند بعد از تقریبا دو سال با کندن چاه های مختلف درنهایت 
به آب برسند. اما از تابستان پیش بود که قرار شد چمن این ورزشگاه 

زیر کشـــت رفته و صندلی های ســـکوها نیز تعویض شـــود. بماند که این ورزشـــگاه مشـــکل نور هم داشـــت و رختکن درست و حسابی نیز 
ی این ورزشگاه از اواخر  نداشت. مدیریت مجموعه تختی تقریبا آبان ماه سال گذشته بود که در گفت وگو با »فرهیختگان« از آماده ساز
ی های خانگی خود را به این ورزشـــگاه ببرند تا  بهمن ماه خبر داد. مســـاله ای که باعث شـــد فدراســـیون فوتبال از ســـرخابی ها بخواهد باز
ی ورزشـــگاه آزادی را شروع کند. اما کمبود بودجه این اجازه را به مدیریت ورزشگاه تختی  شـــرکت توســـعه و تجهیز زودتر بتواند آماده ســـاز
یاد اســـت و گفته  نداد تا حداقل چمن و ســـکوهای این ورزشـــگاه را درســـت کند. هر چند در مورد چمن این ورزشـــگاه حرف و حدیث ز
ی  یادی به همراه داشته است. در حال حاضر تیم جدیدی در حال آماده ساز ی چمن آن روییده شده مشکلات ز می شود قارچ هایی که رو

ی های لیگ برتر میزبانی کند.  ورزشگاه تختی هستند و شاید یک ماه دیگر ورزشگاه تختی بتواند از باز

یادگار امام؛ رفع بیشتر ایرادات
ورزشــگاه یادگار امام شــاید تنها ورزشــگاهی باشــد که در حال حاضر 
همه شرایط لازم را برای میزبانی از مسابقات بین المللی را دارد. البته 
ی بــا قرقیزســتان  بنــا بــه دلایلــی، تصمیــم گرفتــه شــد کــه تیــم ملــی در بــاز
در تبریــز بــه میــدان نــرود امــا از قــرار معلــوم فدراســیون فوتبــال تصمیــم 
ی ایــران و قطــر را در صــورت آمــده نشــدن ورزشــگاه آزادی بــه  دارد بــاز

ی هــای  ورزشــگاه یــادگار امــام ببــرد. ایــن اســتادیوم هــم زمیــن چمــن مناســبی دارد و هــم بــرای اینکــه شــرایط لازم را بــرای میزبانــی از باز
کتــور در لیــگ قهرمانــان را داشــته باشــد بــه نوعــی بــه روز شــده اســت.  ترا

 ورزشگاه شهر قدس
در حال به روز شدن

ی شـد  ورزشـگاه شـهدای قدس در سـال 1393 بود که به نوعی بازسـاز
ی های  و به تیم های تهران)به غیر از سـرخابی ها( برای میزبانی از باز
خانگی شـان اجـاره داده شـد. امـا بعـد از چنـد سـال ایـن ورزشـگاه بـه 

ی های سـطح پایین تبدیل شـد تا اینکه زمین این ورزشـگاه به طور کل کیفیت خود را از دسـت  محل تمرین برخی تیم های تهرانی و باز
داد. امـا اخیـرا مسـئولان تصمیـم گرفتنـد بـه ورزشـگاه شـهر قـدس هـم رسـیدگی کننـد تـا در کنـار ورزشـگاه تختـی بـاز هـم محـل میزبانـی 
کـه طبیعـی بـود AFC آن را  ی تیم هـای تهرانـی باشـد. قـدر مسـلم تیـم ملـی نمی توانسـت در ایـن ورزشـگاه میزبـان قرقیزسـتان باشـد؛ چرا بـاز
ی بـرای میزبانـی از رقابت هـای لیـگ نخبگان اسـت  تاییـد نکنـد. امـا چنـد هفتـه ای اسـت کـه ورزشـگاه شـهدای قـدس در حـال آماده سـاز
و هنـوز در بـاور فوتبال دوسـتان گنجانـده نشـده کـه پرسـپولیس و اسـتقلال بایـد در ایـن ورزشـگاه کـه 10 هـزار نفـر هـم گنجایـش نـدارد، بـه 

مصـاف حریفـان پرسـتاره عربسـتانی خـود برونـد. 

 ورزشگاه رفسنجان
مجهز اما بدون هتل

یکی از ورزشگاه هایی که به تازگی افتتاح شد ورزشگاه شهدای صنعت 
مس رفسنجان است. ورزشگاهی که همچنان گفته می شود قنات های 
یـادی در اطـراف آن وجـود دارد کـه ممکـن اسـت در سـال های آینـده  ز

مشکلاتی را برای این ورزشگاه ایجاد کنند. اما هزینه سنگینی برای ورزشگاه شهدای صنعت مس شد و امکانات آن برای میزبانی از رشته های 
مختلف ورزشی از جمله دوومیدانی نیز بسیار عالی و به روز است. اما مشکل اینجاست که چون رفسنجان با مشکل کمبود هتل چند ستاره 
مواجه است نمی تواند الزامات فیفا و  ای اف سی را برای برگزاری بازی های بین المللی برآورده کند. طبق قانون فیفا شهرهایی می توانند میزبان 
بازی های بین المللی باشـند که حداقل سـه هتل 5 سـتاره داشـته باشـند. هر چند AFC به شـهرهایی که دو هتل پنج سـتاره هم داشـته باشـند 

مجـوز میزبانی می دهد. 

 ورزشگاه سیرجان
گزینه ای مناسب اما با ایراد

یکــی دیگــر از ورزشــگاه های خــوب کشــورمان در شــهر ســیرجان 
در ســال 1399 افتتــاح شــد. ورزشــگاه شــهید ســلیمانی کــه محــل 
ی هــای تیــم گل گهــر اســت از امکانــات بســیار خوبــی  میزبانــی باز

ــا مشــکل  ــا ایــن حــال شــهر ســیرجان هــم ماننــد کرمــان و رفســنجان ب ــرای میزبانــی از رشــته های مختلــف ورزشــی برخــوردار اســت. ب ب
کمبــود هتــل مواجــه اســت. 

 ورزشگاه فولاد آره نا
ایرادهای زیرساختی

ورزشـــگاه مدرن اهواز اخیرا و در جریان دیدار هفته ســـوم اســـتقلال برابر 
استقلال خوزستان در این شهر با حواشی زیادی همراه بود. فولادی ها که 
دیدارهای خانگی خود را در این ورزشگاه برگزار می کنند تمایلی نداشتند 

تا ورزشگاه خود را با دیگر تیم شهرشان شریک شوند و مشکلات مختلف آن را بهانه کردند تا بازی در آنجا برگزار نشود که درنهایت این بازی در 
فولاد آره نا برگزار شد. برخی مشکلات زیرساختی باعث شده  این ورزشگاه مدرن و زیبا فعلا گزینه مناسبی برای میزبانی از دیدارهای بزرگ نباشد.


